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Do nakazu zapłaty wystarczy faktura 
POSTĘPOWANIE | Jeśli kontrahent nie płaci i nie pomagają ponaglenia, można iść do sądu. Gdy przedsiębiorca ma dokument
potwierdzający swoje roszczenie, sąd – bez przeprowadzania rozprawy – wyda odpowiednie rozstrzygnięcie

ŁUKASZ SITEK

Pamiętajmy jednak, że nakaz za-
płaty to broń obosieczna. Tak sa-
mo jak my z fakturą do sądu mo-
że pójść również nasz kontra-
hent. Gdy sąd wyda nakaz, sta-
nowi on tytuł zabezpieczenia
wykonalny bez nadawania mu
klauzuli wykonalności. Dlatego
warto sprawdzić nie tylko, kiedy
my możemy starać się o uzyska-
nie nakazu zapłaty, ale również
co zrobić, gdy  to przeciwko nam
zostanie on wydany. Oczywiście
gdy okaże się, że jest dla nas
krzywdzący, bo gdy rzeczywi-
ście mieliśmy zapłacić, a nie zro-
biliśmy tego, nakazu nie warto
kwestionować. Może to jedynie
spowodować przedłużenie całe-
go postępowania, zwiększenie
kosztów sądowych i odsetek, ja-
kie i tak trzeba będzie zapłacić
od tego, co jesteśmy winni.

Do sądu z pozwem
i dokumentami

Na wydanie nakazu zapłaty
bez konieczności przeprowa-
dzania rozprawy pozwalają są-
dowi przepisy kodeksu postę-
powania cywilnego regulujące
postępowanie nakazowe (art.
4841 i kolejne). Wynika z nich, że
sąd rozpoznaje sprawę na posie-
dzeniu niejawnym na wniosek
zgłoszony w pozwie (co oznacza,
że ten, kto dochodzi swoich racji,
czyli powód, musi przygotować
takie pismo). Pozew powinien za-
wierać dane określone w art. 126
k.p.c. >patrz wzór, czyli przede
wszystkim oznaczenie sądu, do
którego jest skierowany, imię i
nazwisko lub nazwę stron, ich
przedstawicieli ustawowych i
pełnomocników (jeśli tacy są),
oznaczenie rodzaju pisma, osno-
wę wniosku lub oświadczenia
oraz dowody na poparcie przy-
toczonych okoliczności, podpisy
stron (ewentualnie pełnomoc-
ników czy przedstawicieli usta-
wowych) oraz wymienienie za-
łączników.

W postępowaniu nakazowym
wolno dochodzić roszczeń pie-
niężnych albo świadczenia in-
nych rzeczy zamiennych. Aby
jednak można było liczyć na to,
że sąd wyda nakaz zapłaty, do
pozwu trzeba dołączyć doku-
menty. Mają one wskazywać na
okoliczności uzasadniające do-
chodzone żądanie. W myśl art.
485 k.p.c. może to być:
∑dokument urzędowy,
∑zaakceptowany przez dłużni-

ka rachunek,
∑wezwanie dłużnika do zapłaty

i pisemne oświadczenie dłuż-
nika o uznaniu długu,

∑zaakceptowane przez dłużni-
ka żądanie zapłaty, zwrócone
przez bank i niezapłacone z
powodu braku środków na ra-
chunku bankowym.

Sąd Najwyższy orzekł, że rów-
nież upoważnienie powoda
przez pozwanego do wystawie-
nia faktury VAT bez podpisu
może być traktowane jako zaak-
ceptowanie przez dłużnika ra-
chunku uzasadniające wydanie
przez sąd nakazu zapłaty (wyrok
z 23 lutego 2006, II CSK 131/05).

Sąd wyda również nakaz za-
płaty przeciwko zobowiązane-
mu z weksla, czeku, warrantu
lub rewersu należycie wypeł-
nionego, których prawdziwość i
treść nie nasuwają wątpliwości.
Trzeba jednak pamiętać, że w
razie przejścia na powoda praw
z weksla, z czeku, z warrantu lub
z rewersu do wydania nakazu
niezbędne jest przedstawienie
dokumentów do uzasadnienia
roszczenia (o ile oczywiście
przejście tych praw na powoda
nie wynika bezpośrednio z we-
ksla, z czeku, z warrantu lub z re-
wersu). Chodzi tu o protest, do-
wody notyfikacji czy np. rachu-
nek zwrotny.

Podstawą do wydania nakazu
zapłaty może być również dołą-
czona do pozwu umowa, dowód
spełnienia wzajemnego świad-
czenia niepieniężnego oraz do-
wód doręczenia dłużnikowi fak-
tury lub rachunku, jeżeli powód
dochodzi należności zapłaty
świadczenia pieniężnego lub
odsetek w transakcjach handlo-
wych określonych w ustawie 
z 12 czerwca 2003 o terminach
zapłaty w transakcjach handlo-
wych (DzU nr 139, poz. 1323 
ze zm.).

Gdy w postępowaniu naka-
zowym roszczenia dochodzi
bank, sąd może wydać nakaz
zapłaty na podstawie wyciągu z
ksiąg bankowych podpisanego
przez osoby upoważnione do
składania oświadczeń w zakre-
sie praw i obowiązków majątko-
wych banku i opatrzonego pie-
częcią banku oraz dowodu do-
ręczenia dłużnikowi pisemnego
wezwania do zapłaty.

Dwa tygodnie
i ani dnia dłużej

Jeśli sąd dojdzie do przekona-
nia, że żądania powoda są zgod-
ne z prawdą, wyda nakaz zapłaty.
Oczywiście tylko wtedy, gdy
uzna żądania powoda za uzasad-
nione w całości. A to oznacza, że
jeśli tylko będzie miał jakiekol-
wiek wątpliwości albo dojdzie
do przekonania, że żądania po-
woda są słuszne, ale tylko czę-
ściowo, nie wyda nakazu zapłaty.
Sprawa trafi wtedy do normal-
nego trybu, z rozprawą.

Wydając nakaz zapłaty, sąd
jednocześnie orzeknie, że po-
zwany ma w ciągu dwóch tygo-
dni od doręczenia mu nakazu
zaspokoić roszczenie w całości
wraz z kosztami albo wnieść w
tym terminie zarzuty. Otrzymu-
jący nakaz zapłaty ma zatem

dwa tygodnie na to, aby zapła-
cić przeciwnikowi dochodzoną
kwotę powiększoną o koszty (te
wynoszą od pozwu w postępo-
waniu nakazowym czwartą
część opłaty, nie mniej niż 30 zł;
najczęściej w grę będzie wcho-
dziła opłata stosunkowa oblicza-
na jako 5 proc. wartości przed-
miotu sporu lub zaskarżenia).

PRZYKŁAD
Pan Jan wniósł pozew o zapła-
tę 80 tys. zł. Sąd ustalił opłatę
na 1 tys. zł. W myśl bowiem
ustawy o kosztach sądowych
w sprawach cywilnych stanowi
ona czwartą część opłaty. W
tym wypadku opłata stosunko-
wa – w myśl art. 13 ustawy 
– od 80 tys. wyniosła 4 tys. zł
(5 proc. x 80 tys.). A jedna
czwarta  z 4 tys. to 1 tys. zł.

Jeśli jednak pozwany uważa,
że nie powinien płacić, to może
w tym samym terminie – a więc
dwóch tygodni od doręczenia
nakazu – wnieść zarzuty. W tym
celu trzeba przygotować odpo-
wiednie pismo.

W całości 
lub częściowo

Pozwany może kwestiono-
wać doręczony mu nakaz zapła-
ty w całości albo tylko w pewnej
części (wtedy  w części nieza-
skarżonej nakaz zapłaty się
uprawomocnia, czyli ma skutki
prawomocnego wyroku). Za-
kres zaskarżenia trzeba wska-
zać w piśmie.

Zgłaszane w sprzeciwie za-
rzuty mogą być zarówno formal-
ne (np. pozwany może twierdzić,
że sprawę rozpoznawał niewła-
ściwy sąd, rejonowy zamiast
okręgowego), jak i merytorycz-
ne (czyli podważające zasad-
ność twierdzeń powoda a tym
samym słuszność rozstrzygnię-
cia zawartego w nakazie zapła-
ty). Trzeba jednak pamiętać, że
niezależnie od tego jakie są, mu-
simy je zgłosić – pod rygorem ich
utraty – przed wdaniem się w
spór. W piśmie zawierającym za-
rzuty należy również podać
wszelkie okoliczności faktyczne
i dowody na ich potwierdzenie.

Istotne jest to, że jeśli pozew
został wniesiony na urzędowym
formularzu, to i zarzuty powin-
ny być wniesione w taki sam
sposób. Dotyczy to spraw roz-
poznawanych w postępowaniu
uproszczonym oraz wtedy, gdy
powód miał taki obowiązek, bo
jest usługodawcą lub sprzedaw-
cą i dochodzi roszczeń wynika-
jących m.in. z umów telekomu-
nikacyjnych, o dostarczanie
energii czy wywóz nieczystości.

Z punktu widzenia wnoszące-
go zarzuty od nakazu zapłaty
ważne jest też to, że pismo należy
opłacić. W tym wypadku pobiera
się  trzy czwarte części opłaty. Je-

śli zatem należna opłata wynosi
np. 1000 zł, to przy zarzutach od
nakazu zapłaty trzeba będzie za-
płacić 750 zł. To ważne, bo zarzu-
ty nieopłacone, wniesione po
terminie lub z innych przyczyn
niedopuszczalne, i zarzuty, któ-
rych braków pozwany nie usunął
w terminie, sąd odrzuca.

Na zarzutach koniec

Warto pamiętać, że w razie
wniesienia przez pozwanego za-
rzutów od nakazu zapłaty  nie
jest dopuszczalne powództwo
wzajemne. To dlatego  że w po-
stępowaniu prowadzonym na
skutek wniesienia zarzutów roz-
poznawane są twierdzenia po-
zwanego podważające zasad-
ność rozstrzygnięcia sądu. Z tego
powodu nie dopuszcza się roz-
szerzenia postępowania o kolej-
ne elementy, a tak zapewne by
było, gdyby możliwe było wnie-
sienie powództwa wzajemnego.

Będzie rozprawa

Wniesienie w terminie zarzu-
tów spełniających wymagania

formalne powoduje, że sąd wy-
znacza rozprawę (w takiej sytu-
acji konieczne jest jej przepro-
wadzenie). Postępowanie toczy
się przed tym samym sądem,
który wydał nakaz zapłaty. Bę-
dzie on musiał zająć się twier-
dzeniami i dowodami przedsta-
wionymi przez powoda w po-
zwie oraz w odpowiedzi na za-
rzuty (jest na to tydzień od dorę-
czenia pisma zawierającego
zarzuty).

Z art. 495 k.p.c. wynika, że w
toku postępowania nie można
występować z nowymi roszcze-
niami zamiast lub obok dotych-
czasowych. SN w wyroku z 
23 stycznia 2002  (I PKN 786/
00) stwierdził jednak, że po
wniesieniu zarzutów od nakazu
zapłaty w postępowaniu naka-
zowym powód może odmien-
nie niż w pozwie kwalifikować
rodzaj łączącego strony stosun-
ku prawnego, jeżeli nie zmienia
podstawy faktycznej żądania.
Również przepis mówi, że w ra-
zie zmiany okoliczności powód
może żądać zamiast pierwotne-
go przedmiotu sporu jego war-
tości lub innego przedmiotu, a
w sprawach o świadczenia po-
wtarzające się może nadto roz-

szerzyć żądanie pozwu o świad-
czenia na dalsze okresy (art. 495
k.p.c.).

Po przeprowadzeniu rozpra-
wy sąd wyda wyrok, w którym
nakaz zapłaty albo utrzyma w
mocy (w całości lub w części), al-
bo  go uchyli i orzeknie o żąda-
niu pozwu. Sąd może również
postanowić o uchyleniu dotych-
czasowego nakazu zapłaty i po-
zew odrzucić lub postępowanie
umorzyć.

Sąd uchyli nakaz zapłaty i to z
urzędu jeszcze w innych przy-
padkach. Mówi o tym art. 4921

k.p.c. Zgodnie z nim stanie się
tak, gdy doręczenie nakazu za-
płaty nie może nastąpić dlatego,
że miejsce pobytu pozwanego
nie jest znane albo gdyby dorę-
czenie mu nakazu nie mogło na-
stąpić w kraju. Również wtedy,
gdy po wydaniu nakazu zapłaty
okaże się, że pozwany w chwili
wniesienia pozwu nie miał zdol-
ności sądowej, zdolności proce-
sowej albo organu powołanego
do jego reprezentowania, a braki
te nie zostały usunięte w wyzna-
czonym terminie zgodnie z prze-
pisami kodeksu, sąd z urzędu
uchyli nakaz zapłaty i wyda od-
powiednie postanowienie. ∑

>WZÓR POZWU O ZAPŁATĘ W POSTĘPOWANIU NAKAZOWYM

Warszawa, 16 sierpnia 2011
Do Sądu Rejonowego
Wydział Gospodarczy w Warszawie

Powód: Jan Kowalski, zam. w Warszawie, ul. Egejska 5, 
prowadzący jednoosobową działalność gospodarczą

Pozwany: Jan Nowak, właściciel serwisu samochodowego, 
zam. w Warszawie przy ul. Afrykańskiej 5

Wartość przedmiotu sporu: 25 000 zł

POZEW O ZAPŁATĘ W POSTĘPOWANIU NAKAZOWYMI

Wnoszę o:
1) orzeczenie nakazem zapłaty, że pozwany obowiązany jest zapłacić powodowi kwotę 25 000 zł
z ustawowymi odsetkami od  20 czerwca 2011  do dnia zapłaty oraz kosztami postępowania
nakazowego według norm przepisanych – w ciągu dwóch tygodni od doręczenia nakazu;
2) wyznaczenie – w razie wniesienia przez pozwanego zarzutów w tym terminie – rozprawy 
i orzeczenie w wyroku, że sąd utrzymuje nakaz zapłaty w mocy i zasądza od pozwanego 
na rzecz powodów koszty procesu według norm przepisanych.
Ponadto wnoszę o
3) przeprowadzenie rozprawy także w nieobecności powoda.

Uzasadnienie
Powód dostarczył pozwanemu  20 maja 2011, na jego zamówienie, w ramach prowadzonej
przez obie strony działalności gospodarczej, części do naprawy aut – napinacze paska osprzętu
i akumulatory (100 sztuk). W doręczonej tego dnia fakturze, zaakceptowanej przez pozwanego,
zawarta była wzmianka, że należność w kwocie 25 000 zł z tytułu zakupionych 
przez pozwanego części samochodowych płatna jest do  20 czerwca 2011 przelewem 
na wskazany rachunek bankowy.
Dowód: odpis faktury
Należność z faktury nie została zapłacona, ponadto pozwany nie odpowiedział na wezwanie
przedsądowe z 22 lipca 2011, doręczone mu 26 lipca 2011.
Dowód: pismo z  22 lipca 2011
W tym stanie rzeczy pozew jest konieczny, a żądanie wydania nakazu zapłaty uzasadnione
załączoną fakturą.

Jan Kowalski

Załączniki: 1) odpis faktury
2) odpis wezwania przedsądowego
3) odpis pozwu i załączników
4) dowód uiszczenia opłaty sądowej


